



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



تحويل نظم الأغذية الزراعية من أجل صحة الناس والكوكب: دور البرلمانات

الأربعاء 26 حزيران/يونيو 2024

11:30 – 10:00 بتوقيت وسط أوروبا الصيفي (توقيت جنيف)

يشترك في تنظيمها الاتحاد البرلماني الدولي ولجنة الأمم المتحدة الاقتصادية لأوروبا ولجنة الأمم المتحدة الاقتصادية والاجتماعية لآسيا والمحيط الهادئ

مشروع برنامج العمل

الجلسة الافتتاحية	10:00
مدير المناقشة: السيد دميتري مارياسين، نائب الأمين التنفيذي للجنة الاقتصادية لأوروبا	
كلمة افتتاحية من قبل المنظمين المشاركين	10:05
- السيد مارتن تشونغونغ، الأمين العام للاتحاد البرلماني الدولي - السيدة أرميدا سالسيا أليسيجا هبانا، وكيلة الأمين العام للأمم المتحدة والأمينة التنفيذية للجنة الاقتصادية والاجتماعية لآسيا والمحيط الهادئ - السيدة تاتيانا مولسيان، وكيلة الأمين العام للأمم المتحدة والأمينة التنفيذية للجنة الأمم المتحدة الاقتصادية لأوروبا - سيتم التأكيد عليها لاحقاً	
الجزء 1: تأمين الغذاء للجميع بفضل نظم الأغذية الزراعية الشاملة والعدالة والصحية (30~ دقيقة)	11:20 – 10:15
تعتبر النظم الغذائية الزراعية ضرورية لبقاء الإنسان والقضاء على الجوع. إن الطريقة التي يتم بها إنتاج الغذاء وتوزيعه واستهلاكه لها تأثير كبير على الناس، وتشكل عقبات كبيرة تؤدي، على سبيل المثال، إلى الجوع وسوء التغذية والفقر. يمكن أن تكون نظم الأغذية الزراعية أيضاً مصدراً لعدم المساواة. وتعتبر النساء والأطفال وكبار السن والمستهلكون ذوو الدخل المنخفض والفلاحون والعاملون في مجال الأغذية الزراعية والسكان الأصليون والمهاجرون من بين هذه الفئات المحرومة داخل نظم الأغذية الزراعية.	



ويمكن للبرلمانات أن تؤدي دوراً أساسياً في تحسين الأمن الغذائي ودفع عملية الانتقال نحو نظم الأغذية الزراعية الشاملة والعادلة والصحية. ومن خلال مهامهم الأساسية (وضع القوانين، والرقابة، والموازنة، والتمثيل) يمكن للبرلمانيين المساعدة في تحويل نظم الأغذية الزراعية لضمان أن تكون رفاهية لجميع الناس - من دون إغفال أحد - في جوهر القوانين والسياسات والخطط الوطنية والاستراتيجيات والموازنات.

وستركز النقاشات في هذا الجزء على الطريقة التي يمكن بها للبرلمانات تهيئة البيئة المناسبة لتحسين حياة الناس من خلال جعل نظم الأغذية الزراعية شاملة ومنصفة وصحية للجميع. وسيتم الاهتمام أيضاً بأهمية استخدام البيانات المصنفة والممارسات المبتكرة لجعل هذه العملية فعّالة وعادلة وشاملة.

وسيتناول فريق المناقشة الأسئلة ذات الصلة، مثل:

- ما هي العلاقة بين النظم الغذائية الزراعية وعدم المساواة والتنمية المستدامة؟

- كيف يمكن للبرلمانات تعزيز الحق في الغذاء؟

- كيف يمكن للبرلمانات التأكد من أن القوانين والسياسات والخطط الوطنية والاستراتيجيات والموازنات تأخذ في الاعتبار على النحو الواجب احتياجات الأشخاص الأكثر تضرراً من الجوع وسوء التغذية والفقير؟

الجزء 2: حشد الموارد المالية والتعاون من أجل التحول الأخضر لنظم الأغذية الزراعية (30 دقيقة)

وفقاً لمنظمة الأغذية والزراعة للأمم المتحدة (الفاو)، فإن نظام الأغذية الزراعية "الذي يدعم الأنماط الغذائية الحالية في العالم مسؤول عن حوالي 21 إلى 37 بالمئة من إجمالي انبعاثات غازات الدفيئة، مما يكشف أنه محرك رئيسي لتغير المناخ". ويمكن أن يتغير هذا الاتجاه إذا تم اتخاذ الإجراءات اللازمة لجعل هذه النظم مرنة ومستدامة. وفي الواقع، يمكن لنظم الأغذية الزراعية المحسنة أن تولد فوائد اقتصادية، وتنشئ فرص عمل، وتحسن الأمن الغذائي، مع توفير أكثر من ثلث الحل لتغير المناخ.

وترد وسائل مختلفة يمكن للبرلمانيين من خلالها استخدام صلاحياتهم لدعم جهود التكيف مع تغير المناخ والتخفيف من آثاره في قطاع الأغذية والزراعة. وسينصب التركيز في هذا

الجزء على أهمية قيام البرلمان بتعزيز الإجراءات الرامية إلى بناء نظم أغذية زراعية قادرة على الصمود في وجه تغير المناخ ومنخفضة الانبعاثات عبر زيادة الموازنات الوطنية والتعاون الداخلي والخارجي.

وسيتناول فريق المناقشة الأسئلة ذات الصلة، مثل:

- كيف يمكن لنظم الأغذية الزراعية أن تدعم جهود التكيف مع تغير المناخ والتخفيف من آثاره؟

- كيف يمكن لنظم الأغذية الزراعية المستدامة أن تساعد في إنشاء فوائد اقتصادية وفرص عمل وتحقيق أهداف التنمية المستدامة الأخرى؟

- كيف يمكن للبرلمانات ضمان تخصيص الأموال الكافية لتسريع التحول الأخضر لنظم الأغذية الزراعية؟

سيشارك في هذين الجزئين فريق من المتحدثين ذوي الخبرة والنهج المتنوعة في عمل البرلمان. سينصب تركيز الجزء الأول على تأثير نظم الأغذية الزراعية على صحة الناس - وعلى الأخص أولئك الذين هم في أوضاع أكثر ضعفاً، بينما سينصب تركيز الجزء الثاني على آثارها على الكوكب. من خلال تنسيق البرامج الحوارية، سيتبادل الخبراء المدعوون المعلومات ذات الصلة بالإضافة إلى الأفكار التي يمكن أن تساعد في إعلام وتعزيز عمل البرلمان في هذا المجال المرتبط ارتباطاً مباشراً بتحقيق جميع أهداف التنمية المستدامة. وسيدعى الجمهور البرلماني إلى التفاعل مع الخبراء، وتقديم معلومات عن الممارسات الوطنية، وتبادل الخبرات والاعتبارات الشخصية. ولتشجيع المشاركة النشطة وإنشاء المزيد من الفرص لتبادل الأفكار، سیدعى المشاركون إلى إكمال استطلاعات الرأي عبر الإنترنت خلال الجزئين.

ملخص قصير للنقاط الرئيسية

11:20

استبيان التقييم

11:28

الختام

11:30





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.



Transforming agrifood systems for the health of people and the planet: The role of parliaments

Wednesday, 26 June 2024

10:00–11:30 CEST (Geneva time)

Organized jointly by the Inter-Parliamentary Union (IPU), the United Nations Economic Commission for Europe (ECE) and the Economic and Social Commission for Asia and the Pacific (ESCAP)

DRAFT PROGRAMME

10:00	Opening session <i>Moderator: Mr. Dmitry Mariyasin, Deputy Executive Secretary, ECE</i>
10:05	Opening remarks by the co-organizers <ul style="list-style-type: none">- <i>Mr. Martin Chungong, Secretary General, IPU</i>- <i>Ms. Armida Salsiah Alisjahbana, Under-Secretary-General of the United Nations and Executive Secretary of ESCAP</i>- <i>Ms. Tatiana Molcean, Under-Secretary-General of the United Nations and Executive Secretary of UNECE - TBC</i>
10:15–11:20	Part 1: Securing food for all thanks to inclusive, equitable and healthy agrifood systems (~30') <p>Agrifood systems are essential to human survival and to the eradication of hunger. The way in which food is produced, distributed and consumed has a large impact on people, and pose major hurdles leading, for example, to hunger, malnutrition and poverty. Agrifood systems can also be the source of inequalities. Women, children, elderly people, low-income consumers, peasants, agrifood workers, indigenous people and migrants are some such disadvantaged groups within agri-food systems.</p> <p>Parliaments can play an essential role in improving food security and driving the transition towards inclusive, equitable, healthy agrifood systems. Through their core functions (lawmaking, oversight, budget, representation) parliamentarians can help transform agrifood systems ensuring that the wellbeing of all people – with no one left behind – is at the heart of laws, policies, national plans, strategies and budgets.</p> <p>In this segment discussions will focus on how parliaments can create the right environment to improve people's lives by making agrifood systems inclusive, equitable and healthy for all. Attention will also be given to the importance of using disaggregated data and innovative practices to make this process efficient, just and comprehensive.</p> <p>The panel will address relevant questions, such as:</p> <ul style="list-style-type: none">- What is the link between agrifood systems, inequalities and sustainable development?

	<ul style="list-style-type: none"> - How can parliaments promote the right to food? - How can parliaments make sure that laws, policies, national plans, strategies and budgets duly take into consideration the needs of people that are most affected by hunger, malnutrition and poverty? <p>Part 2: Mobilizing financial resources and collaboration for a green transition of agrifood systems (~30')</p> <p>According to the Food and Agriculture Organization of the United Nations (FAO), the agrifood system “underpinning the world’s current dietary patterns is responsible for around 21–37 percent of total greenhouse gas (GHG) emissions, which reveals it to be a major driver of climate change”. This trend can change if actions are undertaken to make these systems resilient and sustainable. Improved agrifood systems could in fact generate economic benefits, create jobs and improve food security, while delivering over a third of the climate change solution.</p> <p>Various are the ways in which parliamentarians can use their powers to support climate change adaptation and mitigation efforts in the food and agriculture sector. The focus in this segment will be on the importance for parliaments to enhance actions to build climate-resilient and low-emission agrifood systems by way of increased national budgets, and internal and external collaboration.</p> <p>The panel will address relevant questions, such as:</p> <ul style="list-style-type: none"> - How can agrifood systems support climate change adaptation and mitigation efforts? - How can sustainable agrifood systems help generate economic benefits, jobs and achieve other SDGs? - How can parliaments ensure that adequate funds are devoted to accelerate a green transition of agrifood systems? <p><i>A panel of speakers with diversified expertise and approaches to parliaments’ work will participate in the two segments. The focus of the first part will be on the impact of agrifood systems on the health of people – most notably those that are in more vulnerable situations, while the focus of the second part will be on their impacts on the planet. Through a talk show format, invited experts will share relevant information as well as insights that could help inform and enhance parliaments’ work in this area which is directly connected to the achievement of all SDGs. The parliamentary audience will be invited to interact with the experts, provide information on national practices, share personal experiences and considerations. To prompt active participation and create further opportunities to exchange ideas, participants will be invited to complete online polls during the two segments.</i></p>
11:20	Short summary of key takeaways
11:28	Evaluation survey
11:30	Closing